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[Udenrigsministeren.] 
mark bør indtage under de stedfindende 
toldforhandlinger i GATT med fællesmar- 
kedslandene. Det er klart, at såfremt ud- 
viklingen fører til dansk tilslutning til 
fællesmarkedet, vil denne problemstilling 
forandres, men det er lige så klart, at så 
længe der ikke er truffet en sådan beslut- 
ning, må Danmark tilrettelægge sin politik 
på de eksisterende vilkår. 

Jeg har villet gøre denne sidste tilføjelse 
for klarheds skyld. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Sagens overgang til anden (sidste) behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om 
ændringer i toldloven. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 1675, 
fremsættelsen i tidenden sp. 3314). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Jørgen Peder Hansen: Det foreliggende 
forslag til lov om ændringer i toldloven 
skyldes ifølge bemærkningerne til lovfor- 
slaget og den højtærede finansministers 
skriftlige fremsættelsesbemærkninger for det 
første Finlands kommende associering til 
Den europæiske Frihandelssammenslutning, 
EFTA, og for det andet en henstilling fra 
et nedsat udvalg om ændringer i lovteksten 
på et enkelt område for at skabe mulig- 
heder for fremtidige rationaliseringer i det 
bestående klareringssystem. 

De ændringer, som fremgår af lovforsla- 
gets § 1, punkt 1, indebærer, at der frem- 
tidig kan opnås delvis og efterhånden fuld- 
stændig fritagelse for erlæggelse af told af 
varer, som omfattes af konventionen eller 
en dertil knyttet associeringsoverenskomst. 

Når Finlands associering til EFTA engang 
er blevet en kendsgerning, vil der med 
gennemførelsen af de her foreslåede æn- 
dringer være skabt den tekniske mulighed 
for, at der af varer, som indføres fra Fin- 
land, og som omfattes af konventionens 
bestemmelser 홢 akkurat som ved indførs- 
len fra EFT A-landene 홢 fra 1. juli 1961 

vil være at svare told med 70 pet. af basis- 
tolden. 

Ændringen i § 1, punkt 2, omfatter nogle 
overgangsbestemmelser, som ligger helt på 
linje med dem, der blev indføjet i toldloven, 
da frihandelssammenslutningen i sin tid 
blev etableret. 

Der knytter sig også interesse til ændrin- 
gen ifølge § 1, punkt 3, der skyldes en 
henstilling fra et nedsat udvalg bestående 
af repræsentanter for erhvervene, admini- 
strationen og toldetatens personale. Æn- 
dringen tager sigte på at forenkle angivel- 
sesreglerne ifølge § 150, stk. 1, og selv om 
ændringen ikke kommer til at omfatte det 
store antal klareringer, må man se dens 
betydning deri, at der hermed er skabt et 
ensartet grundlag for at rationalisere videre. 

Mit parti hilser disse forenklingsbestræ- 
belser velkommen, og jeg skal ud fra de 
her anførte betragtninger anbefale det fore- 
liggende forslag til lov om ændringer i told- 
loven til tingets velvillige og hurtige be- 
handling. 

Harald Nielsen: Det foreliggende lovfor- 
slag giver mig ikke anledning til mange 
bemærkninger. Socialdemokratiets ærede 
ordfører har jo nu redegjort for, hvad det 
omfatter. Det tager først og fremmest sigte 
på at foretage de ændringer, der er nød- 
vendige, når Finland nu bliver tilknyttet 
frihandelsområdet, og den sidste ændring 
går ud på at forenkle toldbehandlingen. 
Det er alt sammen ændringer, som vi ikke 
kan have noget at indvende imod, og vi 
kan derfor anbefale lovforslaget. 

Jørgen Jensen: Mit parti kan medvirke 
til gennemførelsen af det fremsatte lovfor- 
slag. 

To af lovforslagets bestemmelser har nær 
tilknytning til forslaget til folketingsbeslut- 
ning om dannelsen af en sammenslutning 
mellem EFTA og Finland, og disse bestem- 
melser skal simpelt hen gennemføres, hvis 
de otte skal dannes. Det undrer mig blot, 
at man i toldlovsforslaget kan bruge ud- 
trykket 홢konventionen om oprettelse af Den 
europæiske Frihandelssammenslutning eller 
en dertil knyttet associeringsoverenskomst", 
når den højtærede udenrigsminister i sin 
fremsættelsestale vedrørende sammenslut- 
ningen mellem EFTA og Finland udtrykke- 
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[Jørgen Jensen.] 
lig siger, at Finland ikke knyttes til fri- 
handelssammenslutningen som associeret 
medlem. Man forstår nok meningen, men 
måske kunne den være udtrykt lidt klarere. 

Den i toldlovsf or slagets § 1, punkt 3, 
nævnte ændring har intet som helst med 
Finland at gøre, men tilsigter 홢 som også 
sagt af andre 홢 en rationalisering af told- 
behandlingen. Også den kan vi tiltræde. 

Aksel Larsen: Jeg har kun én bemærk- 
ning: vi kan tiltræde lovforslaget. 

Udenrigsministeren (J.  O. Krag): På fi- 
nansministerens og naturligvis også på egne 
vegne vil jeg gerne takke de ærede ordførere 
for den velvillige modtagelse af lovforslaget. 
Den enkelte specielle bemærkning fra den 
konservative ordfører, det ærede medlem 
hr. Jørgen Jensen, skal jeg gøre finans- 
ministeren opmærksom på. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Der er ikke mere at foretage 
i dette møde. 

Udvalget angående forslag til lov om 
planlægning af Køge Bugt-området har af- 
givet tillægsbetænkning over nævnte lov- 
forslag. Eksemplarer vil blive omdelt. 

Udvalget angående forslag til lov om 
sygehusvæsenet har afgivet betænkning over 
nævnte lovforslag. Eksemplarer er omdelt. 

Udvalget angående forslag til lov om 
ændring i lov om ungdommens uddannelses- 
fonds forvaltning og virksomhed har afgivet 
betænkning over nævnte lovforslag. Eksem- 
plarer vil blive omdelt. 

Udvalget angående forslag til lov om 
ændringer i lov om påligningen af indkomst- 
og formueskat til staten. (Om skattelempel- 
ser til fremme af uddannelsen) har afgivet 
betænkning over nævnte lovforslag. Eksem- 
plarer vil blive omdelt. 

Udvalget angående forslag til lov om 
ændring i lov om tipning har afgivet be- 
tænkning over nævnte lovforslag. Eksem- 
plarer vil blive omdelt. 

Udvalget angående forslag til lov om 
påligningen af indkomst- og formueskat til 
staten og forslag til lov om ændring i lov 
om særlig indkomstskat m. v. har afgivet 
betænkning over nævnte lovforslag. Eksem- 
plarer vil blive omdelt. 

Folketingets næste møde afholdes tirsdag 
den 9. maj kl. 14 med følgende dagsorden: 

1) Tredje behandling af: 

Forslag til lov om ændringer i lov om 
folketingets ombudsmand. 

2) Tredje behandling af: 

Forslag til lov om statstilskud til orkestre 
uden for hovedstadsområdet. 

3) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændring i lov om ung- 
dommens uddannelsesfonds forvalt- 
ning og virksomhed. 

4) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændringer i lov om 
påligningen af indkomst- og formue- 
skat til staten. (Om skattelempelser til 
fremme af uddannelsen) [af Ninn-Han- 
sen m. fL]. 

5) Anden behandling af: 

Forslag til lov om hjemmeværnet. 

6) Anden behandling af: 

Forslag til lov om udbygning og ombyg- 
ning m. v. af den kgl. veterinær- og 
landbohøjskole. 

7) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændring i lov om sø- 
mandsskat. 

8) Første behandling af: 

Forslag til lov om optagelse af statslån 
i udlandet. 

Formanden meddelte sluttelig planen for 
tingets øvrige møder i den følgende uge. 

Mødet hævet kl. 1730. 
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75. møde.  

Tirsdag den 9. maj kl. 14. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
ændringer i lov om folketingets ombudsmand. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
3238). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Vagn Bro: Når jeg ved denne sags tredje 
og sidste behandling tillader mig at sige 
et par ord, har det sin grund dels deri, at 
jeg under anden behandling var borte i 
tjenstligt ærinde, dels deri, at jeg anser 
denne lovgivning for at være en endog 
meget betydningsfuld lovgivning, der, jo 
mere kompliceret samfundet bliver, bliver 
mere og mere nødvendig. 

Den, der sidder midt i spillets centrum, 
bliver ofte i den grad påvirket af indtagne 
standpunkter, at han glemmer at se sagen 
fra flere sider. Hvor tit er det ikke sket, at 
en sag er kommet ind i et skævt leje, idet 
det én gang indtagne standpunkt har med- 
ført, at sagen er gået i hårdknude. Jeg siger 
ikke dette for at antyde, at vi ikke her i 
Danmark har en udmærket embedsmands- 
stand, men det kan ligegodt ikke nægtes, 
at det, som vi ved sidste grundlovsrevision 
indførte som en nyskabelse, efter min 
mening er meget betydningsfuldt ikke blot 
af hensyn til samfundet, men først og frem- 
mest af hensyn til den enkelte borger. 

Jeg kan også sige, at da loven om ombuds- 
manden kom, var der megen animositet 
imod den i embedsmandskredse. Vi kan i 
dag sige, at dette er helt blæst bort. Der 
har også nu, da vi har søgt at få den kom- 
munale forvaltning, der jo for så vidt er 
lige så omfattende som statsforvaltningen, 
med, lydt mange protester. Jeg mener, at 
den ordning, vi nu er nået frem til 홢 den 
betyder jo kun en delvis henlæggelse af de 
kommunale myndigheders afgørelser til om- 
budsmanden i tilfælde af kritik enten fra 
enkelte borgere eller fra folketingets om- 

budsmand selv 홢 er en lykkelig løsning. 
Jeg kunne godt være gået med til det 
oprindelige forslag, men jeg vil på den anden 
side sige, at det ville have været beklageligt, 
om hele folketinget ikke kunne have stået 
sammen om denne lovgivning. 

Endelig vil jeg føje til, at jeg tror, det har 
været heldigt, at vi som dansk ombudsmand 
har fået en embedsmand, som i særlig grad 
har været i stand til at skabe tillid fra alle 
sider til, om jeg så må sige, tilrettelæggelsen 
af ombudsmandsordningen. Det er meget 
muligt, at havde det være en anden, kunne 
der være kommet tvistigheder, som jeg 
egentlig mener at vi i de forløbne 4-5 år 
ikke har kendt til. Men når retningslinjerne 
nu er lagt og der kommer en ny ombuds- 
mand 홢 og det håber vi selvfølgelig sker 
sent 홢 så må denne fortsætte ad de linjer, 
der er lagt. 

Jeg lægger megen vægt på, at det høje 
folketing enigt er kommet til en ordning, 
og jeg personlig anser det for en lykkelig 
stund nu, da vi vedtager denne udvidelse 
af ombudsmandens område. 

I 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 143 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
statstilskud til orkestre uden for hovedstads- 
området. 

(Anden behandling findes i tidenden, sp. 
3243). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 143 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 


